中国实验方剂学杂志

期刊简介

China Journal of Experimental Traditional Medical Formulae

投稿指南

决明子对糖尿病大鼠肾脏纤维化的抑制作用

投稿时间: 2012-04-10 点此下载全文

引用本文: 朱铁锤.决明子对糖尿病大鼠肾脏纤维化的抑制作用[J].中国实验方剂学杂志,2012,18(24):315~319

特约审稿人 第三届编委会

摘要点击次数:37 全文下载次数:26

首页

作者 单位

朱铁锤 河南新乡医学院第一附属医院肾病科,河南 新乡 453100 E-mail

在线订阅

zhutiechui123789@163.com

联系我们

中文摘要:目的: 探讨决明子对糖尿病大鼠肾脏纤维化的保护作用及其可能机制。 方法: 将70只SD大鼠随机分为模型组(60只)和 正常对照组(10只)。禁食12 h后大鼠1 次性左下腹腔注射55 mg·kg-1链脲佐菌素(STZ)制备糖尿病模型,对照组给予等容量生理盐 水。造模成功的大鼠随机分为模型组(生理盐水,4 mL $\,^{\circ}$ kg $^{-1}$)、卡托普利组(10 mg $\,^{\circ}$ kg $^{-1}$)和决明子低、中、高剂量组(1,5,10 g $\,^{\circ}$ kg $^{-1}$),连续灌胃给药8周。检测空腹血糖、 24 h尿白蛋白量、血肌酐及肌酐清除率,采用HE染色观察肾脏组织病理学变化,采用RT-PCR 检测肾脏组织中转化生长因子(TGF-β₁)及结缔组织生长因子(CTGF)的mRNA表达,采用Western blot检测肾脏Smad3和Smad6的蛋白 表达。 结果: 与对照组相比,糖尿病模型组大鼠空腹血糖、 血肌酐、 24 h尿白蛋白量均显著升高 (P<0.05),肌酐清除率显著下降 (P<0.05),肾脏组织中TGF-β₁和CTGF的mRNA表达均明显升高 (P<0.05),Smad3蛋白表达亦显著升高(P<0.05),而Smad6蛋白表达则显 著下降(P<0.05);与糖尿病模型组相比,决明子治疗组中的上述各指标均显著改善 (P<0.05),肾脏病理学变化也明显减轻。 结论: 决 明子可显著减轻糖尿病大鼠肾脏纤维化程度,其机制可能与抑制肾脏组织中TGF- β_1 ,CTGF和Smad3,并促进Smad6的表达有关。

中文关键词:决明子 糖尿病肾病 转化生长因子 结缔组织生长因子 Smad

Inhibitory Effects of Cassia Seed on the Renal Fibrosis in Diabetic Rats

Abstract:Objective:To explore the anti-fibrosis effects of Cassia seed on the renal fibrosis in diabetic rats and its possible mechanisms. Method: Seventy rats were randomly divided into model group (n=60) and normal control group (n=10). Fasted for 12 h, the model group rats were left intraperitoneal injected 55 mg • kg⁻¹ of streptozotocin to induce diabetes. Control rats were given equal volume of normal saline. The modelestablished rats were randomly divided into 5 groups: diabetic model group(NS,4 mL • kg⁻¹), captopril group (10 mg • kg⁻¹), low, medium and high dose Cassia seed groups (1, 5, 10 g • kg⁻¹). After eight weeks of treatment, fasting blood glucose, serum creatine, 24 h urine protein (U Pro), clearance rate of creatine were detected. The morphology was observed, and the mRNA expression of transforming growth factor $\beta_1(TGF-\beta_1)$ and connective tissue growth factor(CTGF) were detected by RT-PCR. The protein expression of Smad3 and Smad6 were detected by western blot. Result: Compared with normal control group, fasting blood glucose, serum creatine, 24 h urine protein (U Pro) were significantly increased (P<0.05), as well as the mRNA expression of TGF- β_1 and CTGF and the protein expression of Smad3 were significantly increased (P<0.05), but clearance rate of creatine and the protein expression of Smad6 were significantly decreased (P<0.05) in diabetic model group. Compared with diabetic model group, there were obvious improvements after the treatment of Cassia seed (P<0.05), in addition, the renal pathological changes were also improved. Conclusion: Cassia seed has protective effect against the renal fibrosis induced by STZ in rats, the mechanisms may be related to its ability of down-regulating TGF- β_1 , CTGF and smad3, and up-regulating smad6 in rats.

keywords:cassia seed diabetic nephropathy TGF CTGF Smad

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

西 苑 医

康缘药业

告服务









广州中一药业有限公司



























₩北大駐信 💝









中国实验方剂学杂志编辑部版权所有

您是本站第3026112位访问者 今日一共访问5355次 💹 地址: 北京东直门内南小街16号邮编: 100700 电话: 010-84076882 在线咨询 京ICP备09084417号